
-За останні роки ситу
ація у зоні відчуження 
значною мірою стабілізу
валася. Радіаційний моні
торинг (спостереження) 
здійснюється безперервно 
і цілодобово за ланцюж
ком - вода, грунти, повітря. 
Через ці шляхи міграції ра
діонуклідів доза опромі
нення населення України 
сьогодні не перевищує 
одного відсотка. Однак го
ворити нині про комплек
сне поліпшення радіоеко
логічного стану ураженої 
землі, про її безпеку для 
людей і навколишнього 
середовища ще рано. За 
підрахунками спеціалістів 
різних держав, у повітря 
України й світу викинуто 
понад 50 млн. кюрі майже 
150 видів чорнобильських 
нуклідів, здебільшого дов- 
гоіснуючих. Забруднення 
грунту в зоні перевищує в 
середньому в 100 разів, 
ніж до катастрофи. До того

ж, украй небезпечні для 
здоров'я населення цезій, 
стронцій, уран, трансура
нові елементи осіли якраз 
тут.

У Чорнобильській зоні 
нині зосереджено 25 ло
кальних місць тимчасового 
зберігання та захоронения 
післяаварійних радіоактив
них відходів (РАВ) загаль
ним обсягом близько одно
го мільйона м3 та сумар
ною активністю 380000 
кюрі. Всі ці радіаційні “мо
гильники” , включаючи й 
об'єкт “Укриття” із залиш
ками в ньому майже 200 т 
ядерного палива сумарною 
активністю понад 20 млн. 
кюрі, викликають серйозне 
занепокоєння у спе
ціалістів щодо негативних 
процесів, пов'язаних із пе
реходом нуклідів у роз
чинні форми, зокрема плу- 
тонію-241, якого найбільше

випало в зоні, в америцій- 
241, та можливим неконт- 
рольованим проникненням 
їх у грунтові води.

Тому надзвичайно важ
ливим є швидше розв’язан
ня проблеми захоронення і 
переробки РАВ, утилізації 
забрудненої у 1986-1987 
роках десятків тисяч оди
ниць техніки. З цією метою 
вже одержано ліцензію, за
вершується тендер на бу
дівництво першої черги 
Комплексу по дезактивації, 
транспортуванню, переробці 
та захороненню радіоактив
них відходів з територій, заб
руднених внаслідок Чорно
бильської катастрофи (кодо
ва назва “Вектор”). У перс
пективі цей науково-вироб
ничий комплекс (з одер
жанням відповідного дозво
лу Мінекобезпеки) має ста
ти Національним центром 
захоронення РАВ.

-  Олександре Вікторо
вичу, ще біблейський про
рок звернув увагу, що заг
роза не в самій зірці По
лин, а в гірких водах. Як
раз тут зачаїлася “ударна 
доза"?

-  Небезпека рознесен
ня радіоактивності водним 
шляхом (80% нуклідів ви
ходить за межі зони саме 
таким чином) - не лише 
одкровення святого Іоан- 
на Богослова, це наша ре
альність. На Чорнобиль- 
щині протікають з десяток 
річок, головна із них - При
п’ять, що впадає у Дніпро. 
Водою, рибою і сільгосп
продукцією із зрошуваль
них земель древнього 
Славутича користуються 
близько 20 млн. 
співвітчизників. Щоб за
побігти  змиву радіо-
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нуклідів у ці ріки, особливо під час вес
няних (1991 рік) та осінньо-зимових по
веней, у 1992-1993 роках на лівому бе
резі Прип’яті споруджено польдерну 
систему і захисну дамбу довжиною по
над 11 км. Відтак загальний винос ра
діоактивних речовин в період повені 
1994 року зменшився удвічі, з 105 до 53 
кюрі. Передбачається будівництво такої 
дамби і на правобережній заплаві, по
требує нагального ремонту дамба 
вздовж річки Уж у районі села Діброва, 
що була зруйнована торішньою повінню. 
Загалом, на річках і меліоративних кана
лах зони відчуження експлуатуються по
над 80 водоохоронних споруд.

За останні три роки винос радіоак
тивності з Прип'яті у Київське водосхо
вище не перевищує допустимих рівнів, 
затверджених Мінохорони здоров’я. Але 
водоекологічна ситуація має бути під по
стійним оперативним контролем. Зараз 
у басейні Прип’яті зосереджено тисячі 
нуклідів цезію-137 і стронцію-90. Остан
нього випало із зруйнованого реактора 
близько 220 тис. кюрі, із них понад 84 
тис. кюрі знаходиться на поверхні зони 
і більш як 700 кюрі - у ставку-охолоджу-
вачі. Цей нук-
лід перебуває у  
р о з ч и н н о м у   
стані в грунтах 
і воді, дуже 
рухливий і має 
здатність до 
незворотного 
накопичування 
в кістках, довго 
зберігається у 
рослинах. Щоб 
відстежити си
туацію, за 
ініціативою Ад
міністрації ре
гіону та Укра
їнського науко
во-дослідного 
і н с т и т у т у  
сільгоспрадіо- 
логії намічено 
створити карти 
о б ’ є м н о г о  
поля концент
рації стронцію- 
90 у Чорноби
льській зоні.

Надто заб
рудненим за-
лишається верхній шар водоносного го
ризонту в місцях захоронення "Рудого 
лісу” і “Будівельної бази” , де вміст строн
цію дорівнює 5-6 тис. пікокюрі на літр. 
Тривожить і те, що територія поховання 
"Рудого лісу”, що прилягає до “саркофа
га”, постійно підтоплюється, а значить, при
скорює міграційні процеси. Скажімо, кон
центрація стронцію-90 у березовому соку 
із цього району в 100 разів вище допус
тимої. За цим джерелом небезпеки із 5 
точок науковцями ведуться спостере
ження, задіяна режимна мережа із 33 
свердловин, також зважуються рішення 
про перенесення вищезазначених висо
коактивних ділянок забруднення.

-  І радіоактивне начиння найнебез- 
печнішого на землі об'єкта має спіткати 
подібна доля?

-  Доля “саркофага” , який не має ана
логів у світовій практиці - в руках 
міжнародної спільноти, проблема із про
блем прийдешнього тисячоліття, що не
минуче виходить за межі власних ресурсів

України. Це, врешті- 
решт, визнано на недав
ньому саміті в Денвері і 
“великою сімкою” . Як і 
чим розбирати атомний 
Еверест, поводитися з 
його РАВ?..-питання, 
спорідні першим кро
кам освоєння Космосу. 
Щодо цього науковці й 
експлуатаційники об
’єкта “Укриття” завершу
ють розробку Концепції

з тим, аби остаточно визначитися з голов
ними напрямами всього комплексу робіт. 
З цією метою у Чорнобилі проведено дві, 
із п’яти запланових, республіканські ро
бочі наради. Для убезпечення нинішньо
го стану “саркофага” щорічно МНС Украї
ни виділяє близько 20 млн. грн.

Треба чесно визнати, це поки що єди

не і недостатнє джерело фінансування 
об’єкта такого рівня ризику. На жаль, жи
вучи у добу Чорнобиля, в його незворот- 
ному часовому вимірі, світ лише балакає 
про Чорнобиль...

-  Відомо, що й інші роботи на тери
торії особливого радіоекологічного конт
ролю фінансуються із Чорнобильського 
фонду за залишковим принципом, а зна
чить питання про втілення Комплексної 
програми робіт у зоні відчуження є поки 
що відкритим... І цілком закономірно, що 
перша колегія створеного рівно рік тому 
МНС України була присвячена саме про
блемам Чорнобильської зони. Сюди ж 
здійснив свою першу робочу поїздку і 
міністр Валерій Кальченко, який висловив
ся тоді про кардинальні зміни та підходи 
як у веденні діяльності в регіоні, так і  ви
користанні фінансів. Чи відбувся, Олексан
дре Вікторовичу, перегляд оцінок шодо 
цього за період вашої роботи, а це трохи 
менше року, начальником Адміністрації 
зони?

-  “Реформування” науково-виробничо
го комплексу регіону, розпочате ще 
Мінчорнобилем, одержало новий імпульс 
зі створенням МНС. Нині цей об’єктив
ний і назрілий процес - наш “головний 
біль”. Ми почали з того, що чітко розме
жували види діяльності 24 підпорядкова
них міністерству підприємств і організацій, 
утворивши на їх базі 7 основних функціо
нально й технологічно пов’язаних між 
собою підприємств. Одне з них - “Чорно- 
бильсервіс” - забезпечуватиме інфраст
руктуру й допоміжні роботи. Впровадже
но систему фінансування, яка передбачає 
укладання контрактів на виконання держ
замовлень (під визначені обсяги робіт) з 
основними і договори - з обслуговуючи
ми підрозділами. Завдяки цій реоргані
зації призупинено зростання витрат на 
інфраструктуру, збільшилось на декілька 
відсотків асигнування основних 
підприємств, включаючи й об’єкт “Укрит
тя”. На жаль, всі ці перетворення пов’я
зані зі значним скороченням чисельності 
працюючих при збереженні обсягів вико
нуваних робіт. Даний непопулярний захід 
викликаний як необхідністю зменшення 
колективної дози опромінення, так і зни
женням у цьому році на 6 млн. грн. фінан
сування порівняно із 1996-м. Позаяк до

даткових коштів потре
бує ще й “освоєння” май
же 1000 км2 території 
Поліського району, що 
більше проммайданчика 
ЧАЕС або м. Чорнобиль. 
Виходячи із цього, у пер
шому кварталі поточно

го року було вивільнено 1018 осіб з дот
риманням усіх норм чинного законодав
ства. За розрахунками фахівців, технічна 
модернізація, подальша оптимізація нау
ково-виробничої діяльності дозволить у 
перспективі значно зменшити сьогодні-

чаю запитання: чи не обернеться по
дібна економія бюджетних коштів мільяр
дами у майбутньому? Без сумніву, най
цінніший капітал - це люди. Це завдяки 
їм зупинено чорнобильське лихо. Але 
скорочення штатів - реалії нашого бут
тя. Воно не торкнеться досвідчених ви
сококласних спеціалістів, дозволить скон
центрувати фінансові ресурси на досяг
нення конкретних результатів роботи.

І, треба бути відвертим, у зв’язку із 
закриттям ЧАЕС ми ціною мінімальних 
дозозатрат зможемо працевлаштувати тут 
частину бажаючих атомників.

-  Олександре Вікторовичу, зрозумі
ло, що для вирішення цих та інших зга
даних проблем зони відчуження необ
хідна допомога держави. Але у ї ї  бюд
жеті явно недостатньо для цього коштів.

-  Нам треба звикати до того, щоб мен
ше залежати від держави, підвищувати 
госпрозрахункову діяльність підприємств, 
аби мати власні кошти. І такі резерви у 
Чорнобильській зоні є. Так, Адміністра
цією зони відчуження розроблена про
грама “Ліс” на заготівлю в 1997 році 3500 
тис. м3 ділової деревини для внутрішніх 
потреб. Щоб повернути у народне гос
подарство країни матеріальні цінності із 
зони відчуження, ми оголосили конкурс 
бізнес-планів з придбання та викорис
тання брухту кольорових і чорних металів, 
нержавіючої сталі, різного обладнання, 
спецтехніки, металоконструкцій - зага
лом близько 100 тис. т матеріалів. Ця 
програма “Метал” передбачає їх дезак
тивацію та реалізацію із зони всім заці
кавленим підприємствам і організаці
ям. У втіленні - й інші прагматичні за
думи. Торік підприємством “Техно- 
центр” спільно із західними фірмами і 
спеціалістами вітчизняних наукових зак
ладів виконано передпроектну роботу 
щодо заощадження бюджетних асиг
нувань (понад 18 млн. грн. на рік) на 
теплоенергозабезпечення регіону шля
хом п ірол ізу (спалювання) на спе
ціальній установц і 67% всіх типів 
відходів зони.

З німецькою фірмою “ Паурат Гео
технік” проаналізовано можливість зас
тосування на забрудненій території еко
логічно чистої технології “Електрофер- 
ма”, що базується на газифікації біома
си (багаторічних рослин, лісових горіль- 
ників тощо) і одержанні водню для па
ливних елементів. Спільно з Оук- 
Ріджською Національною лабораторією 
(США) розробляється довгостроковий 
проект з вирощування біомаси і пере
робки її також для виробництва елект
роенергії.

Ці технології можна буде застосува
ти всередині регіону і за межами Украї
ни, що зробить їх самоокупними.

Інший перспективний напрям підви
щення ефективності робіт у Чорно
бильській зоні - іноземні й вітчизняні 

інвестиції, створення необхідних 
умов для їх залучення. Думаєть
ся, що для українських 
підприємств - кредиторів, заді- 
яних у регіоні, можна зменши
ти чорнобильський податок.

Великі надії ми покладає
мо на розвиток міжнародного 
співробітництва, передусім, із 
Білоруссю, Росією, активізацію 
діяльності із Комісією Євро
пейського Союзу.

-  І насамкінець, Олександ
ре Вікторовичу, ваш прогноз із 
Чорнобильської зони про ї ї  
майбутнє, якою переступить 
вона незабаром межу тися
чоліть ?

- Ясна річ, що ситуація у зоні

відчуження не скоро повернеться до 
свого попереднього стану. Навіть учені 
не наважуються спрогнозувати, коли тут 
знову поселяться люди. Але достемен
но відомо, що життя після Чорнобиля з 
екологічної точки зору стане таким, яким 
воно стане у Чорнобильській зоні.

Микола
Розмовляв

ПЕТРИЧЕНКО.


